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BNBO-møde i Eskebjerg Forsamlingshus 20.4.2022 
 
Anders Skafte. Kalundborg Vandråd, indledte mødet og præsenterede konsulenterne Henrik Olsen 
og Henrik Andersen fra WSP. Begge har arbejdet med grundvand i mange år. WSP er et canadisk 
firma, der er verdensomspændende. 
Aftenens tema er frivillige aftaler med lodsejerne om erstatning/kompensation for indkomsttab 
for de udpegede BNBO-områder. 
 
De 2 konsulenters oplæg vil blive vedhæftet som filer. Der er ikke noget referat fra oplæggene, da 
deres flyers er fuld dækkende. 
I det følgende vil der være referat af spørgsmål fra salen og udsagn, der ikke er navngivet. 
 
Kommunerne gør tingene forskelligt mht. BNBO-opgaven Kommunen skal lægge vægt på 
vandværkets betydning for forsyning i området. Er der et A, B eller C vandværk, hvor et c 
vandværk ikke nødvendigvis behøver at blive bevaret. Miljøministeriet følger kvaliteten af vandet i 
de forskellige vandværker. Kommunerne gør tingene forskelligt. Vandværkerne skal læse og forstå 
de risikovurderinger, kommunen sender ud. Er det bedre at rense vandet end at bruge penge på 
BNBO-erstatninger. Det er vigtigt at vurdere. 
BNBO-aftaler redder ikke verdenen. Vi skal se indad. Der skal være styr på boringerne. 
Tænk over om boringen skal bruges i mange år eller ej. Som udgangspunkt holder en boring i ca. 
30 år, men kan sagtens bruges i mange flere år. 
Hvis landmanden overtræder aftalen, træder KO (Krydsoverensstemmelse bekendtgørelsen) i 
kraft. Det kan indebære, at landmanden mister sin ha. Støtte. 
Er det veldefineret hvad der må sprøjtes med på BNBO-områderne. Det er det ikke. Biocider er det 
nye sprøjtemiddel, hvor pesticider er et gammelt kendt sprøjtemiddel. 
Det er kommunen, der i forhold til bekendtgørelsen, har ansvaret for BNBO-aftalerne. Det vil sige, 
at hvis landmanden og vandværket ikke kan blive enige, giver kommunen et påbud. Et påbud er en 
ekspropriering, Hvor erstatningen er skattefri. 
Undløse Vandværk: Hvad er forskellen på juletræer på en mark og en granskov? Juletræer på en 
mark er landbrugsareal. Juletræer står ca. 7 år. Det er dyrt at afvikle et juletræsområde. UV blev 
ringet op af Fødevare og erhvervsministeriet fordi en landmand ikke havde overholdt 25 m zonen. 
Det er landbruget selv, der skal overholde reglerne. 
Det er et problem, hvis sprøjte forbuddet ikke overholdes. En landmand har udtalt, at hvis jorden 
ikke må sprøjtes, skal den skrottes. Erstatningen er 60% af driften. 
Hvem skal holde øje med om landmanden sprøjter? Det er den der opdager det, der skal anmelde 
det til kommunen. Der kan tages billeder. Hvis en landmand sprøjter er han en dårlig nabo 
Hans Jensen, Havnsø Vandværk: Markerne kan lægges brak og landbrugsjorden skal opretholdes 
som dyrkningsegnet. Der kan gives EU-støtte til brak lægning. Der opretholdes stadig 
landbrugsstøtte. 
Ifølge Odsherreds kommune er BNBO-aftaler en sag mellem landmand og vandværk, og 
vandværkerne skal selv kontrollere om aftalen overholdes. 
Hvis en græsmark ligger mere end 5 år, så er det en permanent græsmark 
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Jørn Nielsen, Vipperød Vandværk: Hvad bliver det næste for vandværkerne, hvis 
beskyttelsesområderne igen skal udvides? Kan vi blive nødt til at nedlægge vandværket, hvis der 
skal betales for store BNBO-erstatninger hvis der findes flere nye pesticider? Svaret er formentlig 
ja, og det bliver de store forsyninger, der skal overtage. 
Hanne Gurresø, Nørre Jernløse Vandværk/Holbæk Vandråd: Det er ulige fordelt, hvilke 
vandværker, der kommer til at betale. Der kan opdages nye pesticider i fremtiden, der kan 
ødelægge vandet. 
Det er muligt, at fremtiden bliver at centraliserer vandforsyningen på landsplan. 
Troels Lund, Drøsselbjerg Vandværk: Kommer der nye større BNBO-områder i fremtiden? Svaret 
er, at det gør der sikkert nok. Hvis Drøsselbjerg Vandværk laver en aftale med landbruget om 
erstatning for tabt ha område, svarer det til et beløb på ca. 28 kr. pr. andelshaver 
Det er ikke kun landbruget, der forurener. Det er også resten af samfundet og det skal der meget 
mere fokus på fremover.  
Jo større vandværk, jo større BNBO, som udgangspunkt. 
Et vandværk i Odsherred har forberedt på BNBO-erstatning ved at opkræve en fast afgift hos 
andelshaverne. 
Anders Skafte, Formand for Kalundborg Vandråd: Vandværkerne er forpligtet til at undersøge 
mulighederne for lave frivillige aftaler med landbruget men det er ikke forbudt ”at skynde sig 
langsomt” 
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